
הדבר שהכי חסר לנו בחיים

בית זה לא מקום שגרים בו

כשאנחנו אומרים "בית יהודי" בוודאי איננו מתכוונים 
לקירות ולגג, לדלתות ולחלונות, למטבח ולסלון. וגם 
אם בפתח הבית יש מזוזה, והמטבח כשר, ובסלון יש 
ספרייה תורנית גדולה – כל אלה בוודאי הם רק העטיפה 

החיצונית. זו לא מהות הבית היהודי.

עלינו  מהותית,  הגדרה  מחפשים  אנחנו  כאשר 
"לקלף" את החיצוניות ולחתור ולחפש את הפנים. 
וכאשר "צוללים" פנימה מגלים שהבית היהודי זה מקום 
של נתינה, עבודת המידות, מסירות, הקשבה, אהבה, 
ושכינה. נמצא אם כן, שבפנימיות, הבית היהודי זה 
מקום שבו הבעל והאישה לא רק מתקרבים זה לזה, 
אלא מתקרבים יחד לה' יתברך, וזה מה שמעצים את 

האיחוד והחיבור שביניהם.

התורה מדברת כל כך הרבה על המשכן. כמה תפילות 
אנחנו מתפללים על בניין בית המקדש. האם באמת 

זה מה שחסר לנו בחיים?

אכן, אם בית המקדש זה רק בניין נפלא ומפואר 
קדוש ככל שיהיה – זה עדיין לא מצדיק את התפילות 
והגעגועים. אלא ודאי שיש כאן מהות פנימית ועמוקה 
יותר, וכוונת הגעגועים והתפילות היא להתחבר לאותה 

מהות.

וכדי להתפלל על בית המקדש, עלינו לחתור ולשאוף 
להבין מהי מהות המשכן, ואז נבין שזה באמת הדבר 
החשוב ביותר בחיים של כל אחד ואחת מאיתנו ממש 

בכל יום!

גילוי גלגל של הצלה

כדי להבין את העניין צריכים להתבונן מתי נצטווה 
משה רבינו על בניית המשכן. לאחר מתן תורה חוטאים 
עם ישראל באחד החטאים החמורים ביותר, חטא העגל, 

ונגזרה עליהם כליה. משה רבינו עומד בתפילה ומבטל 
את הגזירה. ומיד לאחר ימי התפילה שמסתיימים ביום 

הכיפורים ה' מצווה על בניית המשכן.

נמצא שבניית המשכן קשורה קשר הדוק לסליחה 
על חטא העגל. המשכן הוא התיקון של מציאות החטא. 

ויש להבין: איך זה עובד שמבטלים גזירה?

והעניין הוא כך. לפני שמשה רבינו התפלל המציאות 
הייתה שה' נתן לעם ישראל מצוות וחוקים והם עברו על 
החוקים. ובהסתכלות פשוטה של חוק וצדק החוטאים 

צריכים למות.

אבל משה רבינו זוכה להשיג את רחמי ה', כי לא 
ייתכן שה' יתברך נותן לאדם משימה בלתי אפשרית, 
הוא נותן לו חוקים ועונשים מצד אחד, ומצד שני הוא 
נותן לו יצר הרע שמתגבר עליו בקלות ולכן כמעט ואין 
צדיק בארץ אשר יעשה טוב ולא יחטא, ועל כרחך ה' 

רוצה לרחם על החוטאים.

משה רבינו זוכה להשיג שרצון ה' באמת הוא שהנפש 
החוטאת, ונפש האדם שנמצא כאן במלחמה ובעליות 
וירידות – תהיה לו דרך ותהיה לו עצה, איך לתקן ולהיטיב 
את מעשיו, איך להתחיל מחדש אחרי כל נפילה, איך 
לתקן ולהתקרב לה' גם במציאות של הרבה מאוד יצר 

רע ובלבולים ואפילו חטאים.

ומכוח זה בא משה רבינו ומלמד זכות על עם ישראל, 
ולכן הוא דורש שה' יגלה את הרחמים שלו ואכן ה' 
מגלה לו את שלוש עשרה מידות הרחמים. וכל הנהגת 

העולם משתנה.

גילוי רחמי ה' זה בעצם הסליחה וכפרת העוונות 
וכאשר ה' יתברך סולח לעם ישראל הוא למעשה מסכים 
עם משה רבינו, ואומר: "אכן כיוונת לרצוני האמתי. 
הצלחת לגלות את פנימיות הרצון של ה' בבריאה. 

ולכן אני נותן לכם את המשכן כי המשכן הוא העצה 
להחזיק מעמד בתוך ההסתרה והסחף המרחקים את 
האדם מהאמונה ומהקדושה".כי ה' יתברך חפץ שתהיה 

בעולם הזה דרך של הצלה.

והמשכן ולאחר מכן בית המקדש – הם דרך ההצלה! 
דרך התשובה! הדרך להישאר נאמן לה' גם בתוך 
מציאות של התגברות גדולה מאוד של היצר הרע זהו 
למעשה הגילוי הגדול שמגלה משה רבינו לעם ישראל.

בית התשובה והתפילה

ולכן בבית המקדש היו מביאים קרבנות אחרי חטאים, 
ועיקר הקרבן היה הווידוי והתשובה. בית המקדש היה 
ממש "מפעל" של חזרה בתשובה. וזה לא היה רק 
מקום שֶׁבּוֹ חוזרים בתשובה, אלא מקום שֶׁגּוֹרֵם לחזור 
בתשובה כי הייתה בו "השראת שכינה", כלומר שהייתה 
בו הרגשה חזקה מאוד של נוכחות ה' שהיא עצמה 

גרמה לחוטא להתעורר בתשובה.

ולכן בהגדה של פסח שאנו מונים את כל הטובות 
שעשה לנו ה' מיציאת מצריים, הטובה הגדולה ביותר 
היא "ובנה לנו בית הבחירה לכפר על כל עוונותינו". 
וכמובן אין הכוונה שאפשר לחטוא ובית המקדש היה 
מכפר ח"ו, אלא בית המקדש היה זה שעזר לחוטאים 

לחזור בתשובה, ועזר ליהודי לא לחטוא יותר!

כמו כן אותה שכינה ששרתה במשכן היא עצמה 
גרמה לאלה ששכחו את ה' בגלל השחיקה של השגרה 
וההעלמה של העולם הזה – לחזור ולהתקרב ולהיזכר 
באמונה, בתשוקה של הנשמה שלהם להתחבר עם צור 
מחצבתה. וזו למעשה המשמעות של שאר הקרבנות, 
מלשון התקרבות לה', קרבן עולה ושלמים וקרבן תודה.

נמצא שיהודי שהגיע לבית המקדש התעורר לגמרי 
מהשינה הרוחנית שלו. אם הוא חטא הוא היה מתעורר 
בתשובה; ואם הוא נמשך אחר תאוות החומר, הוא קיבל 
"ניעור", והתחיל להרגיש באפסיות של העולם הזה אל 
מול העולם הרוחני; ואם הוא היה בשינה רוחנית ובניתוק 
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שאלות מקו ההלכה

הכנתי עוף ממולא באורז שיהיה 
גם להיום וגם לשבת בבוקר. האם 
מותר למזוג מהאוכל לסעודת הערב 

ולהחזיר לפלטה את מה שנשאר 
בתוך  הארוחה  סיום  לאחר 

סיר ?

לספרדים אין איסור להחזיר על 
הפלאטה מאכל יבש אם היה 
מבושל קודם לכן, ולכן מותר 
העוף  או  האורז  את  להחזיר 

שנשאר לסיר, ולאשכנזים יש איסור 
להחזיר כל מאכל על גבי פלאטה, 

ומכל מקום אם מחזיר את הדבר על גבי 
קדירת חמין, דהיינו שלוקח את האורז והעוף 

וישימו אותם בתוך סיר קטן ויניחו את הסיר הקטן 
על גבי סיר שנמצא על הפלאטה, יהיה מותר הדבר 
לכולי עלמא. על פי שלחן ערוך )אורח חיים סימן רנ”ג סעיף 

ב’ ושי”ח סעיף ד’ ועוד(.

האם מותר לקרוא סיפור על אימי 

השואה ביום שבת?

אסור לקרוא דברים הגורמים לאדם צער בשבת, 
ועל כן צריך להימנע מקריאת ספרים כאלו ביום שבת.

בתפילת ערבית של מוצאי שבת 
מישהו מאחורי עדיין לא סיים 
יכול  לא  ואני  להתפלל 
של  בקדושה  לשבת 
ובא לציון האם אני 
עם  להמתין  צריך 
אמירתו עד שאוכל 
לשבת או אפשר לומר 

את הקדושה בעמידה?

לכתחילה כדאי לומר את קדושת ובא לציון 
בהיותו יושב, משום שקדושת ובא לציון רומזת בתפילה 
לעולם הבריאה. רמ”ק באור החמה )חלק ב’ דף ק”ט עמוד 
ד’(, ובמוצאי שבת הטעם הוא כמופיע בשער הכוונות 
)דף ס’ עמ’ ב’( להמשיך הארת עולם האצילות אשר 

בסוד תוספת שבת אל עולם הבריאה, להמשיך תוספת 
קדושה של שבת בבריאה כדי שתתקיים כל ששת ימי 

החול עד השבת הבאה, ולכן ראוי לאומרה בישיבה, 
אמנם אם יש מישהו המעכבו מלשבת יכול לאומרה 
בעמידה, כיון שישנם פוסקים הנוקטים שצריך לומר 
קדושת ובא לציון דווקא בציבור ולא ביחיד. רב עמרם גאון 
השלם )חלק א’ דף קס”ה עמ’ א’( האשכול )חלק א’ סימן ט”ו( 

ועוד. ואף שלהלכה מותר לאומרה ביחיד )חיד”א בקשר 

גודל סימן י’ אות י”א( מכל מקום נראה שעדיף לאומרה 

בציבור מעומד ולא ביחיד מיושב. ואם יכול להישען 
על קיר וכדומה, יוצא ידי חובה לכתחילה. )על פי הגמ’ 

בשבועות ל’ לגבי רב נחמן שעמד מוטה כי שארי מסאניה(.

הגישו אבטיח  בתוך סעודת פת 
על  לברך  צריך  האם  למסובים, 

האבטיח?

בבן איש חי )שנה ראשונה פרשת נשא סעיף ח’( כתב 
שהיה מנהג בזמנו לאכול אבטיח יחד עם פת וגבינה, 
ועל כן אין צריך לברך כשאוכל אחר הסעודה, כפי 
שנפסק שכל מיני פירות שבאים בתוך הסעודה, אם 
אוכלם עם הפת אין צריך ברכה כלל, כיון שאוכלם עם 
הפת נחשבים לדבר הטפל לפת ואין מברכים עליהם, 
אבל אם אוכל את האבטיח בסוף הסעודה בפני עצמו 
ולא מלפת אותו עם הפת, כיון שאינם מעיקר הסעודה 
יש לברך עליהם ברכה ראשונה, ומכל מקום יוצאים 
בברכה אחרונה בברכת המזון ואין צריך לברך בורא 
נפשות על אכילת הפירות. )שלחן ערוך סימן קע”ז סעי’ ב’(
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שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע

"אִישׁ אֲשֶׁר יִדְּבֶנּוּ לִבּוֹ"

"עיקר התרומה לה' זה הלב נשבר"

פרשתנו עוסקת בנדיבותם של עם ישראל למשכן, 
כמו שכתוב "ויקחו לי תרומה מאת כל איש אשר ידבנו 
ליבו תקחו את תרומתי" ועמדו כבר מפרשי המקרא 
מהו הלשון ויקחו לי ומדוע לא נאמר ויתנו לי? ומהו 
הלשון איש משמע איש ולא אשה וכי אשה לא תרמה 
למשכן? ומהו שנאמר שוב בסוף הפסוק שוב "תקחו 

את תרומתי"?

ויראה לפרש כי ענין זה של הנדבה למשכן היה 
בבחינת חיזוק לעם ישראל לאחר שחטאו בעגל, 
והקב"ה רצה להראותם שהם רצויים לפניו גם לאחר 
החטא והראיה שהם מתנדבים לתרומת המשכן, ועל 
זה נאמר "מאת כל איש" 'מאת'- אותיות אמת, ללמדך 
שה' יתברך רימז להם בזאת שידעו שהאמת לאמיתה 
שיהודי לא פוגם לעולם וגם אם הוא חטא, יכול לשוב 
בתשובה ואם ילכו עם האמת וידעו שפגמו ויתחרטו 
באמת על פשעם אזי הם רצוים לפניו כבתחילה, ובזה 
יובן מה שהקשו המפרשים הא כיצד יתכן שאחד מי''ג 
מידות של רחמים היא "אמת" והרי אמת היא דין ומשפט 
וכיצד יתכן למנותה עם מידות של רחמים, אלא הענין 
יובן ע"פ הנאמר שאצל ה' יתברך אין שקר או ויתור ח"ו, 
ואדרבא ה' מרחם על האדם ודן אותו לפי האמת כי זה 

הרחמים האמיתים של ה' שהוא מבקש את התשובה 
של האדם, וזה מצד האמת שהאדם לא ימנע את 
עצמו מלשוב בתשובה, ולכן האמת היא אחד מי"ג 

מידות של רחמים.

ומעתה מובן שגם כאן בבניית המשכן ה' מבקש את 
מידת האמת של האדם ושהנדבה תבוא מתוך נקודה 
פנימית של תשובה וחרטה, כי זה עיקר הנדבה לה' ולכן 
כתוב 'מאת' שהם אותיות 'אמת' ובזה יובן מה שנאמר 
"איש" כי על ידי התשובה האדם נעשה בבחינת איש 
לשון צדיק כמו שכתוב אצל המרגלים אנשים וכתב 
שם רש"י אנשים לשון חשובים היינו צדיקים, ללמדך 
שמי נודב את ליבו ושב בתשובה באמת אזי נעשה 
צדיק גמור בבחינת מה שאמרו בגמרא שהמהרהר 
בתשובה נעשה צדיק גמור, ובזה מובן עוד למה נאמר 
איש ולא אשה שהרי ידוע שהנשים לא חטאו בחטא 
העגל ומשום כך לא היה צריך את התנדבותם למשכן 
ומי שרצתה להביא מעצמה הביאה, ועתה גם יובן 
מדוע נאמר ויקחו ולא ויתנו כי הלשון קיחה הוא לשון 
ששייך גם בדברים כמו שכתוב אצל אהרון שה' אמר 
למשה קח את אהרון ופירש רש"י קח אותו בדברים 
היינו בדיבורים, וכך גם לעניינו הקיחה המדוברת היא 

בדיבור שה' מבקש ויקחו לי היינו תדברו לי "לשמי" 
שעל ידי הדיבור של התשובה האדם נעשה חדש לפני 
ה' בבחינת מה שכתוב "קחו עמכם דברים ושובו אל ה'" 
כי בזה תלוי הנדבה האמיתית שהאדם ישוב בתשובה 
וישיב את ליבו לאביו שבשמיים באמת, וזה מה שחזר 
הכתוב בסוף שוב ואמר תקחו את תרומתי, ללמדך 
שעיקר התרומה הוא ענין "תקחו" היינו הדיבור כנ"ל 
, וזה מה שמובא )בליקו"מ עא( "וְזֶה אוֹתִיּוֹת תְּרוּמָה 
הֵם סוֹפֵי - תֵבוֹת: לַחֲזוֹ'ת בְּנעַֹ'ם ה' וּלְבַקֵּ'ר בְּהֵיכָל'וֹ", כִּי 
תְּרוּמָה, הַיְנוּ צְדָקָה שֶׁהִיא נְדִיבוּת לֵב, בְּחִינַת: "מֵאֵת כָּל 
אִישׁ אֲשֶׁר יִדְּבֶנּוּ לִבּוֹ תִּקְחוּ אֶת תְּרוּמָתִי", עַל - יָדָהּ נַעֲשֶׂה 
כְּלִי לְקַבֵּל מִנּעַֹם ה', שֶׁעַל - יְדֵי - זֶה נִמְשָׁךְ הִתְגַּלּוּת 
כְּבוֹדוֹ יִתְבָּרַךְ, שֶׁהוּא בְּחִינַת: "וּבְהֵיכָלוֹ כֻּלּוֹ אמֵֹר כָּבוֹד". 
וְזֶהוּ: "לַחֲזוֹת בְּנעַֹם ה' וּלְבַקֵּר בְּהֵיכָלוֹ" סוֹפֵי - תֵבוֹת: 
תְּרוּמָה. וכמו שהוסבר למעלה שעל ידי התרומה האדם 

צריך להגיע לבחינת לחזות בנועם ה' ממש,

ודע עוד כי על ידי התרומה של האדם בפרטיות 
נעשה גם רושם על הכלל והאדם משפיע ישירות על 
כל עם ישראל שיתעורר ליבם לעבודתו יתברך, וזה 
מה שכתוב תקחו את תרומתי "תקחו" לשון רבים שהרי 
היה ראוי יותר לומר תקח היינו משה שהוא יקח את 

תרומתם של עם ישראל?

אלא ה' יתברך אומר תקחו פירוש אתם בעצמכם 
לוקחים את התרומה על ידי הדיבור של תשובה של 
כל אחד ואחד מכם נעשה לקיחה של כל עם ישראל, 

ולכן נאמר בלשון רבים.

2 | עלון "חוט של חסד"



יניק חכם פועל ישועה

וכבר הגיעו הדברים עד כדי כך שהפריץ הוציא את הזגוגית מחלונות 
ביתו והקור והשלג חודרים פנימה, ואין לו לאן ללכת עם אשתו וילדיו.

כבר בילדותו היה לו להרה"ק רבי מרדכי דב 
מהורנוסטייפל זיע"א עסק עם דברים שבמסתורין. 
בבית סבו הרה"ק רבי יעקב ישראל מטשערקאס 
זיע"א מצא הרבה ספרי קבלה, ואף שאסר עליו 
סבו לעיין בספרים האלה, לא עצר הילד ברוחו 
והיה מתעמק בהם באין רואים. היה לומד בהם 
בסתר. נוהג לומר תיקון חצות בבכי ובצער על 
גלות השכינה וצרות ישראל, זאת בהיותו כבן עשר 

בלבד. וכהיותו כבן שתים עשרה כבר 
נהג מעשה רבי ממש.

הדבר קרה בעת העדרו של סבו 
מן הבית, אל הבית הגיע יהודי 
כפרי חוכר אחד. הוא הכיע אל 
הרבי כדי לתנות את צערו ולבקש 
הפריץ  מפני  דחופה  חשועה 
הנוגש בו, יען כי אין לו לשלם את 
דמי החכירה. וכבר הגיעו הדברים 
עד כדי כך שהפריץ הוציא את 
והקור  ביתו  הזגוגית מחלונות 
והשלג חודרים פנימה, ואין לו 

לאן ללכת עם אשתו וילדיו.

כיון שהרבי לא היה אותו יום 
בביתו, שפך היהודי את כל ליבו 

לפני הרבנית שהייתה מפורסמת לאישה חכמה 
וצדקנית. כששמעה את צרתו של היהודי אמרה 

לו: "שמע בקולי, הכנס אל נכדנו ר' מרדכי דב והוא 
יכול להושיעך." נכנס היהודי לחדרו של ר' מרדכי דב 
אשר ישב כדרכו שקוע בלימודו. חזר לפניו היהודי 
על כל המעשה מתחילתו ועד סופו. שמע ר' מרדכי 
דב את הסיפור הקורע לב, נאנח ואמר: "אילו היה 
סבי בבית בודאי היה מושיעך!" התחנן לפניו הכפרי, 
ואמר: "והלא גם אתם יכולים להושיעני!" והוסיף: 
סבתכם הרבנית שלחתני אליכם. נענה העלם ואמר 
בענווה: "טועים אתם בי! לא אוכל לעשות דבר 
קטן או גדול זולת סבי. רק הוא יכול להושיעכם." 
קם היהודי ואמר מתוך יאוש: "אם באמת אינכם 
יכולים להושיע לי, אזי אין לי שום טענות אליכם. 
אבל אם יש בידכם להצילני ואינכם עושים זאת, 
איני מוחל לכם על זאת לא בעולם 

הזה ולא בעולם הבא!".

רגע נשאר ר' מרדכי דב יושב נדהם ונבהל. לפניו 
עמד היהודי האומלל אשר כל גורל חייו היה נתון 
עתה בידיו. חש את גודל צערו של היהודי. ואז קרא 
ר' מרדכי דב: "לא לבכות! הדליקו את הפנס ונלך 
אל המקוה!" הדבר היה כבר לאחר חצות הלילה. 
כאשר נכנסו לבית הטבילה נשאר היהודי עם 
הפנס למעלה ור' מרדכי דב ירד לטבול. עבר זמן 
רב ור' מרדכי דב טרם על חזרה. 
המתין הכפרי בקוצר רוח ותמה 
מדוע מתמהמה העלם לצאת מן 
המים. מחשבות ממחשבות שונות 
הבהילוהו, בינתים עובר זמן רב. 
הכפרי כמעט ודעתו נטרפה עליו 
מרוב פחד ואימה ומסביב דממת 
מות. והנה הוא שומע תנועות 
בתוך המים. הרבי הצעיר מופיע 
על פני המים ואומר אליו: "סעו 
לביתכם ואל תיראו, הפריץ לא 
יעשה לכם כל רע." נרגע היהודי 

ונסע לביתו.

והנה  לכפר.  הגיע  בוקר  עם 
בא הפריץ לקראתו וביקש ממנו 
מחילה על הצער שגרם לו וסיפר  כי כל הלילה 
לא יכול היה לעצום עין ומישהו החזיק בגרונו 
וחנקו. אז העלה בדעתו שכל זה בא לו על אשר 
התעלל בחוכר היהודי בהפקירו אותו ואת ילדיו לקור 
ולשלג, וציוה מיד להחזיר את הזגוגיות לחלונות 
ולא לתבוע עוד ממנו את דמי החכירה. רק לאחר 
שעשה כל אלה הניחה היד המסתורית מלחנקו. 
כן סיפר הפריץ עצמו. והיה הדבר למופת בפי כל 
הסביבה. מאותו יום ואילך לא הוסיף עוד הפריץ 
להתעלל בחוכר היהודי וחי איתו בשלום ובאהבה.

כאשר חזר הסבא האדמו"ר ר' יעקב ישראל לביתו 
י וסיפרו לו את המופת של נכדו אמר: "יותר  ד מ

מוקדם הוא מתחיל לסכן את נפשו."

מהאמונה, הוא זכה להתעורר מהשינה ולחדש את 
עצמו באמונה ובקשר עם ה', עם התורה והמצוות.

וזו מהות התפילה, כי תפילה היא התחברות לה'. 
בתפילה יש תודה ויש אמונה ויש תשובה ווידויים. 
ולכן בית המקדש נקרא "כי ביתי בית תפילה ייקרא".

יותר קרוב אליך ממה שאתה חושב

וזה בדיוק מה שאנחנו עושים בהתבודדות. בעוונות 
הרבים היום אין לנו בית מקדש. אבל מי שיש בו 
דעה כאילו נבנה בית המקדש בימיו. והצדיקים 
האמתיים, תלמידי משה רבינו, ממשיכים לבקש 
מה' רחמים על עם ישראל, וממשיכים לטעון לה' 
שבני ישראל צריכים כלי רוחני שיעזור להם לשרוד 
בעולם גשמי ומתעתע וסוחף. והם נותנים לנו עצות 
שהן בבחינת בית המקדש, שגם עכשיו שאין לנו 
בית מקדש בפועל, עדיין ישנה הדעת והדרך והעצה 
להחזיק מעמד בתוך כל ההעלמות ולהתקרב לה' 

למרות היצר הרע הגדול.

ולכן את בית המקדש אנחנו צריכים בעיקר עכשיו, 
בימינו, שבהם ההסתרה כל כך גדולה והשקר כל כך 
חזק – דווקא אנחנו אלה שצריכים יותר מכל את בית 
המקדש. ואם בעוונתינו הרבים בית המקדש חרב, 
אבל המהות שלו והקדושה שלו והמטרה העיקרית 
שלו – הן חיות וקיימות וכל אחד יכול להמשיך על 
עצמו את כל התיקונים שנעשו כשהיה בית המקדש 
קיים על ידי שיקיים בכל יום את עצת ההתבודדות 
ויחזור בתשובה בכל יום ויעשה חשבון נפש ויעורר 
את עצמו וירבה בתפילה לה' שישמור עליו להבא 

ויעזור לו להתגבר על היצרים והדחפים שלו.

וזה מסביר מדוע אומר רבי נחמן מברסלב שעיקר 
עבודת האיש הישראלי היא לקום בחצות ולהתאבל 
על חורבן בית המקדש. לכאורה למה? לכאורה עיקר 
עבודת האיש הישראלי היא ללמוד את החוקים, את 

השולחן ערוך, ולקיים הכול קלה כבחמורה.

אלא שבשביל לקיים את התורה כמו שצריך, 
צריכים את בית המקדש, כי היצר הרע מתגבר בכל 
פעם ומפיל את האדם מכל עיקרי היהדות, אם זה 
מהאמונה, ואם זה בברית ובעיקר בעיניים, ואם זה 
בלשון ובשנאת חינם. והדרך העיקרית לקיים את 
התורה באמת היא להיות מחוברים למהות הפנימית 
של בית המקדש שהיא התשובה והתפילה והתודה.

וכאשר יהודי מתגעגע לבית המקדש, הוא ממשיך 
על עצמו את קדושת בית המקדש ממש, כמו 
שאומרים חז"ל: כל המתאבל על ירושלים זוכה 
ורואה בשמחתה. לא יזכה אלא זוכה, הוא כבר חי 
במציאות שבה יש בית מקדש, כלומר יש לו הכוח 
להישאר מחובר לה' גם בתוך מציאות של יצר רע 
והסתרה, וגם לאחר חטאים יש מה שיעורר אותו 

ויחזיר אותו בתשובה.

יהי רצון שה' יקרב את כל עם ישראל לדעת 
הנפלאה של התפילה, ובזכות זה נזכה לראות 
בבניין בית המקדש ובהשראת השכינה גם בפועל 

ממש במהרה בימינו אמן.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבינו חיים יוסף דוד בן רבי 
יצחק זכריה אזולאי זצוק"ל 
זיע"א- החיד"א
יא' אדר

רבינו החיד"א נולד בירושלים, לאביו ר' רפאל יצחק זכריה 

אזולאי שהיה נכדו של המקובל רבינו  אברהם אזולאי זי"ע 

)בעל החסד לאברהם( שעלה ממרוקו והתיישב בעיר הקודש 

חברון. אמו הייתה, בתו של המקובל ר' יוסף בייאלר זצוק"ל 

שעלה לירושלים עם סיעת רבינו יהודה החסיד זצוק"ל. הוא 

היה דור ששי לאנוסי ספרד והתחנך בירושלים אצל גדולי 

הדור, ובניהם רבינו חיים בן עטר זי"ע )בעל "אור החיים"(, רבי 

שלום שרעבי זי"ע )הרש"ש(, ראש ישיבת המקובלים בית אל 

בה למד ורבינו יונה נבון זי"ע )"נחפה בכסף"(. 

כבר מגיל צעיר בלט בידיעותיו בלימוד התורה ובמסירות 

נפש על התורה עד שזכה להגיע כבר בגיל צעיר להישגים 

עצומים בתורה הקדושה. כישרונותיו המופלאים כבר התגלו 

בצעירותו. בהיותו בן 12 כתב חידושי תורה וחיבר דרשות. בראש 

אחת מן התשובות להלכה  שנדפסו בספריו, מתנוסס התאריך 

שנת תצ"ז, דהיינו בהיותו בן שלוש עשרה שנים ! כל חבריו 

ללימודים היו גדולים ממנו בשנים, ביניהם גאונים מפורסמים 

ובעלי כשרונות מופלגים, כמהרי"ט אלגזי, )לימים רבה של 

ירושלים( ועוד – והוא התבלט ביניהם בשפעת חידושיו ובכוח 

זיכרונו המדהים. וגם עד זקנה ושיבה לא מש מאהלה כאשר 

יעידון עליו הספרים  אשר זכה להדפיס מלבד אשר עודם 

בכתובים וגם כל חכמי זמנו מנשאים אתו וישימוהו למופת 

הדור והדרו, ומלבד תורתו בנגלה ובנסתר וקדושתו וחסידותו 

ומידותיו הטהורים ובפרט ענוותנותו הגדולה, כנראה מתוך 

ספריו הפליא לעשות ולא נח ולא שקט עד אשר קבץ כמה 

מאות כתיבות ידות הרבה מהם לגדולי הראשונים.

עד שבעיה"ק חברון נתנו בו עיניהם בשנת תקי"ג עם כי היה 

אז רך בשנים בין עשרים לשלשים וביררוהו לשליח מצוה לערי 

פראנקיאה והלך למסעיו ועבר מצרים ללכת לערי איטאליא 

ומשם לצרפת ואשכנז ובכבוד גדול נתכבד מגדולי אשכנז בכל 

המקומות אשר עבר בהן כמו כן קבל פניו הרב מו"ה יעקב 

יהושע איזה ימים ושמע ממנו כמה ענינים נחמדים וגם קבל 

מאתו במתנה ספרו פני יהושע על ספר מועד אשר הדפיס 

אז באותו פרק, והעיד הרב חיד"א כי פניו של הפני יהושע 

דומים היו למלאך ה' צבקות. )אור החיים אות ח'(.

במסגרת  מסעותיו הגיע גם לאיטליא בעיר לִיווֹרְנוֹ, ומשום 

שהקהילה המקומית בקשה ממנו. שיתמנה לרב שם, הסכים 

בתנאי שיוכל להקדיש מזמנו לכתיבת חיבוריו ואכן- שם 

פורסמו מרבית חיבוריו.

החיד"א הקדוש כתב למעלה מ-100 ספרים ורבים מהם 

שרדו ונלמדים עד היום. תחום הנושאים שעסק בו היה נרחב 

במיוחד, מהלכה )"ברכי יוסף"( ומדרש, קבלה ועד לחיבור 

הנפלא שבו ריכז החיד"א תקציר על קורותיהם של 1300 

חכמי וגדולי ישראל מימי הגאונים ועד ימיו וכן רשימה של 

2200 ספרים וכתבי יד שלמד עליהם בעת מסעותיו בעולם, 

רבים מהספרים וכתבי היד נשמדו במהלך  השנים ועל קיומם 

ידוע רק מספרו של החיד"א "שם הגדולים" –והוא סמך זאת 

על הפסוק מספר דברי הימים )א יז ח( "וְעָשִׂיתִי לְךָ שֵׁם כְּשֵׁם 

הַגְּדוֹלִים אֲשֶׁר בָּאָרֶץ".

בהיות הרב חיד"א ז"ל בפריז פתחו בפניו את הספריה 

הגדולה, והראו לו את כל האוצרות אשר שם, וזאת מאחר 

שמצא חן בעיני המלכה אשר ביקשה ממנה שיברך את בנה 

ומשום כן ניתנה לפניו הרשות ללמוד בכתבי ידות הרבים 

אשר שם ולהעתיק מאשר יחפוץ, וכותב החיד"א שהיו שם 

למעלה מחמש אלפים כתבי יד מחכמי ישראל ובכל אלו עיין.

מובא בשם הרה"ק ר' אלימלך מליזענסק זי"ע שהיות והיתה 

התגברות הסט"א והמשכילים החלו להוציא לאור את ספרי 

זוהמתם, ע"כ שלח הקב"ה את מרן החיד"א שחיבר הרבה 

ספרים, שהם נגד הההכלה, וכשלומדים ספריו הק' זה מסוגל 

ומביא אמונה בהקב"ה. 

והרה"ק ר' מנחם מענדל מרימנוב זי"ע, שהחיד"א עשה ל"ב 

ספרים בקדושה כנגד ל"ב ספרים שחיבר ראש המשכילים, וזה 

כנגד זה, ובית יוסף להבה, ניצוץ קדוש יוצא מיוסף שמכלה 

ושורף כל החיצונים. )זיכרונם לברכה(.

הוא כבן ארץ-ישראל הדגיש הרבה בכתביו את החשיבות 

ללכת אחרי פסקי מרן השלחן ערוך –רבי יוסף קארו ואמר 

שאל לחכם לפסוק לחומרא בפני הקהל אלא בארבע אמותיו 

בלבד.. החיד"א היה כה בקי וכה מתמיד בחפושיו 

אחרי כתבי יד בכל אירופה וצפון- אפריקה וארץ 

ישראל עד שאמרו עליו ש"קבלנו הוראות החיד"א 

כפסקי בית יוסף".

י"א באדר א'   בשנת ה' אלפים תקס"ו 

נלב"ע ונקבר בליוורנו שבאיטליה. בשנת 

תש"ך, ביוזמת הראשון לציון הרב יצחק נסים 

זצוק"ל, הועלו עצמותיו לארץ ישראל, והוא 

נקבר בהר המנוחות בשם יד החיד"א, ועד 

היום קברו הקדוש שבהר המנוחות  

שוקק חיים לכל דורש ישועה וכל 

ברכה. זכות תורתו הקדושה תהיה 

מגן וצינה עינו ועל כלל ישראל אכי"ר.

יוצאים מהכלא

תַּחְשְׁבוּ עַל סוּג שֶׁל בֵּית כֶּלֶא שֶׁבּוֹ הָאֲסִירִים יוֹצְאִים 
פַּעַם בְּכַמָּה שַׁבָּתוֹת הַבַּיְתָה. הֵם יְכוֹלִים לָצֵאת בְּדִיּוּק 
בִּכְנִיסַת הַשַּׁבָּת אוֹ כְּבָר מֵהַצָּהֳרַיִם. אֵיזֶה אָסִיר יִהְיֶה 

טִפֵּשׁ לְחַכּוֹת לָרֶגַע הָאַחֲרוֹן? בַּיּוֹם שֶׁבּוֹ 
הוּא צָרִיךְ לָצֵאת הוּא יֵשֵׁב בַּתָּא שֶׁלּוֹ 
כְּבָר מֵהַבֹּקֶר עִם תִּיק מוּכָן, לָבוּשׁ 
רָחוּץ וְעָרוּךְ, וְיִסְתַּכֵּל בְּכָל רֶגַע עַל 
הַשָּׁעוֹן; וּבָרֶגַע הָרִאשׁוֹן שֶׁהוּא יוּכַל 
לָצֵאת לְחֵרוּת הוּא יְזַנֵּק וְיָרוּץ בְּשִׂמְחָה 
וּבְחֶדְוָה אֶל הָעוֹלָם הֶחָפְשִׁי! רַבִּי נַחְמָן 
אוֹמֵר שֶׁהַשַּׁבָּת הִיא עוֹלַם הַחֵרוּת. 

אִם הַשַּׁבָּת שֶׁלְּךָ הִיא עוֹלַם הַחֵרוּת 
וְהִיא מַתָּנָה – אַתָּה רָץ לִקְרָאתָהּ, אַתָּה מַקְדִּים כַּמָּה 

שֶׁאַתָּה יָכוֹל. אֲבָל אִם אַתָּה לֹא מַקְדִּים, זֶה אוֹמֵר שֶׁאַתָּה 
אֶת  הַשַּׁבָּת כְּמוֹ סוּג שֶׁל אִלּוּץ, אֵין בְּרֵרָה... רוֹאֶה 

כְּמוֹ שֶׁאוֹמְרִים: לֹא מַתָּנָה וְלֹא נַעֲלַיִם.

מַקְדִּימִין לִבְרָכָהזְרִיזִין 

לָנוּ  יֵשׁ  הַמִּצְווֹת  בְּכָל 
"זְרִיזִין  הִלְכָתִי:  כְּלָל 
מַקְדִּימִין לְמִצְווֹת". זוֹ 
הֲלָכָה שֶׁיֵּשׁ לָהּ הַרְבֵּה 

מְאֹד הַשְׁלָכוֹת. הַשֶּׁבַח שֶׁל כָּל הַצַּדִּיקִים הָיָה בְּמִדַּת  
הַזְּרִיזוּת. וְאִם כָּךְ בְּכָל מִצְוָה וּמִצְוָה, עַל אַחַת כַּמָּה וְכַמָּה 
בְּמִצְוַת הַשַּׁבָּת שֶׁהִיא כּוֹלֶלֶת אֶת כָּל הַתּוֹרָה כֻּלָּהּ וּשְׁקוּלָה 
כְּנֶגֶד כָּל הַתּוֹרָה כֻּלָּהּ, שֶׁעָלֵינוּ לִהְיוֹת 
מֵהַזְּרִיזִין הַמַּקְדִּימִין. וְכָל הַמַּקְדִּים 

לַשַּׁבָּת זוֹכֶה וְקוֹדֵם לִבְרָכָה.

בְּפָרָשַׁת בְּרֵאשִׁית כָּתוּב שֶׁה' קִלֵּל 
אֶת אָדָם וְחַוָּה – בָּאָה הַשַּׁבָּת וְהֵגֵנָּה 
עֲלֵיהֶם. הַסְּפָרִים הַקְּדוֹשִׁים אוֹמְרִים 
שֶׁכָּךְ הוּא לְדוֹרוֹת: הַקְּלָלָה הַשּׁוֹרָה 
בָּעוֹלָם הַזֶּה שׁוֹלֶטֶת בְּשֵׁשֶׁת יְמֵי הַחלֹ. 
אֲבָל שַׁבָּת הִיא מְקוֹר הַבְּרָכָה וְאֵין שׁוּם 

שְׁלִיטָה לַקְּלָלוֹת שֶׁנִּתְקַלֵּל הָעוֹלָם.

יוֹצֵא מִכָּאן שֶׁכָּל הַיַּחַס שֶׁלְּךָ לַשַּׁבָּת מִתְבַּטֵּא בְּהַקְדָּמַת 
הַשַּׁבָּת. אִם אַתָּה מִתְיַחֵס אֵלֶיהָ כְּמַלְכָּה, כְּמַתָּנָה, כְּחֵרוּת, 
כִּבְרָכָה – אַתָּה לֹא מְחַכֶּה לָרֶגַע הָאַחֲרוֹן, אַתָּה מַקְדִּים 
כַּמָּה שֶׁרַק אֶפְשָׁר. אֲבָל אִם אַתָּה "לוֹקֵחַ אֶת הַזְּמַן", 
אַתָּה לֹא לָחוּץ, כְּשֶׁהִיא תִּכָּנֵס נִסְתַּדֵּר, מַגִּיעַ לַשַּׁבָּת 
"עַל הַקַּשְׂקַשׂ" – זֶה מַרְאֶה בַּמִּקְרֶה הַטּוֹב חסֶֹר מוּדָעוּת 

מֻחְלָט, חסֶֹר הַעֲרָכָה מֻחְלָט, שֶׁלֹּא לוֹמַר זִלְזוּל.

הלכות שבתמוסיף והולך
תוספת שבת

תוספת שבת - אפשר לקבל תוספת שבת 
לאחר הדלקת נרות או באמירת "מזמור שיר 
ליום שבת" או באמירת המילים "בואי בשלום 
וכו'" או שתאמר בפה "הריני מקבלת עלי קדושת 
שבת", ותכוין שבאמירה זו תחול עליה קדושת 

שבת ומהרגע הזה אסורה במלאכות.

מרגע שהאדם קיבל על עצמו שבת אסור 
באכילה ושתייה עד הקידוש ואפילו מים אין 
לשתות, ואין הבדל בזה בין איש לאישה, ואם 
חייבת לאכול תקדש לעצמה ותאכל מזונות 
כדי שיחול הקידוש, אבל כשהדליקה נרות 
בלבד ולא קיבלה שבת על עצמה מותרת 

לשתות עד השקיעה.
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פדיון, ורפואה קרובה לבוא

מה עושים כשהתינוקת מעלה חום גבוה ובפי הרופא 
בשורות קשות?

"מזל טוב, נולדה בת", נשמעה הקריאה המיוחלת כל כך והשמחה עד לב השמים.

רק חלפו יומיים משחזרנו הביתה עם התינוקת טהורת העיניים, משהו לא רגוע 
אצלה, מוזר מידי, עוד קצת מעקב מגלה כי חום גופה עולה ועולה...

 אי אפשר להישאר אדישים, חייבת בדיקת רופא.

מבטי הרופא חולפים מהתינוקת אלי וממני אל התינוקת, ובקול מהוסס אך בטוח 
ציוה: "ישר לבית החולים, חשש לדלקת כרום המח".

השמים כמעט נפלו עלי, יולדת טריה איך אוכל לשאת את הבשורה?! 

היא  משפחה,  בת  משתפת  אני  בדרך 
שומעת את כאבי, מצטערת בצערי ואז 
עונה: "עוד עכשיו שאת בדרך, תעשי פדיון 
נפש אצל הרב ארוש, בדוק ומנוסה, וב"ה 

מובטחת ישועה."

הרמתי טלפון למוקד. סיפרתי בקצרה 
והעברתי את השם לפדיון נפש. נכנסתי 
אל חדר המיון הרבה יותר רגועה ובטוחה.

סדרת בדיקות החלה... מתיש ומייגע... 
ואני כולי תפילה לישועה ורפואה שלמה.

לקבלת  עד  לאשפוז  העברנו  משם 
התשובות.

חסדי ה' הפלא ופלא, לאחר שהגיעו כל 
תוצאות הבדיקה, אמר הרופא כי מדובר 
בוירוס שגרם להעלאת החום וסימפטומים 

כל חשש לדלקת האמורה.דומים, אך אין 

 תוך יומיים כבר היינו בבית חזרה עם תינוקת בריאה ושלמה.

הרמתי טלפון למוקד וביקשתי למסור את תודתי העמוקה על הפדיון הנפש 
שפעל ישועה מהירה.

זהב טהור מבית ומחוץ

כבוד הרב, אני מאמין בלב. אולי אני לא עושה כל מה שכתוב בספר, 
אבל תאמין לי, יש לי מלא אמונה... מכירים את המשפט הזה? זה 
יפה מאוד, אבל בחיים זה לא עובד ככה. בעולם המעשה – הכול 

נמדד בסופו של דבר במעשים.

ברור שאישה רוצה שבעלה יאהב אותה, אבל היא גם רוצה שזה 
יתבטא במעשים. אם הוא לא עושה כלום בבית, ולא נענה למה 
שהיא מבקשת – זה בכלל לא ירגיע אותה שאתה אוהב אותה בלב.

אם אתה אוהב – זה מתבטא במעשים; גם אם אתה מאמין – זה 
צריך להתבטא במעשים.

ואדרבא, המעשים הם לא רק גילוי האהבה והתוצאה של האהבה, 
אלא המעשים עצמם הם אלה שמעוררים ומחזקים תמיד את האהבה 

ואת האמונה.

התורה מצווה אותנו ועשו לי מקדש ושכנתי בתוכם. כולנו מכירים 
את דברי חז"ל שה' רוצה לשכון בתוך הלבבות של כל אחד ואחד 
מעם ישראל. זה נשמע כל כך טוב ומדהים. אבל בשביל שתכלית 
כל כך נאצלת ועדינה תצא לפועל יש לנו חומש וחצי של מעשים 

בפועל של פרטי פרטים וחילוקי דינים מפורטים.

ה"ושכנתי בתוכם" לא נשאר רק ברמה של הלב. ממש לא. חמש 
הפרשיות האחרונות של הספר מלאות פרטי פרטים מדויקים על כל 
מידה ומידה עד המילימטר וכל חומר ודרך ביצוע הם מדויקים להפליא, 

וכל שינוי קטן – מחטיא 
לגמרי את הכוונה. וזה 
לא רק בניין המשכן 
אלא גם עבודת המשכן 
עבודת  והמקדש, 
מפורטת  הקרבנות 
בפרשות  באריכות 
רבות בתורה ובעיקר 
לצד  ויקרא;  בחומש 
של  פרטים  אינסוף 
שמירת טהרה שהם 
ההכרחיים  התנאים 
למימוש התכלית של 
ובלעדיהם,  המשכן, 
אפילו אם חסר פרט 
קטן, זה לא רק שאין 
כאן שום עבודת הבורא 
אלא אדרבא, יש בזה 

חטאים מהחמורים שבחמורים.

היהדות היא שלימות. היא לא רק טכנית ומעשית, ולא רק רגשות 
מרחפים. השלימות היא השילוב בין השניים. לימוד וקיום הלכה מתוך 
לב בוער, אהבה ויראה. רמז לדבר במעשה ארון הברית שהוא הלב 
של המשכן – שהיה בו זהב טהור מבית ומחוץ כנגד הלב הפנימי 
והמעשים החיצוניים. ואם יורשה לי, זה בדיוק שתי העצות היומיות 
המדהימות של רבינו הקדוש: לימוד ההלכה וההתבודדות. לימוד 
ההלכה וההיצמדות לשולחן ערוך כרוכה ומחוברת תמיד לעבודת הלב 
והקשר הפנימי עם הבורא, כשני רעים שלעולם לא נפרדים זה מזה.

שבת שלום.

פודה ומציל
סיפורי ישועה מפדיון נפש

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, ומלא ישועות אצלכם בבית

02-5308000 | 052-6672221

כשרוצים ישועה באמת! 02-5308000פדיון נפש ע"י הרב שלום ארוש שליט"א
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נפלא לדעת.
מנפלאות הבריאה לילדים ומבוגרים

האגם הקטלני- התפרצות אגמית
אני כל כל מאושר שאני גר 
בישראל, במיוחד כשאני שומע 

על תופעות כאלו!

היום נדבר על תופעת טבע 
קטלנית  אבל  נדירה  יחסית 
מאוד, קוראים לזה "התפרצות 
אגמית"- זהו מצב שבו נוצרת 
לאגם  מתחת  אדמה  רעידת 
שצבר בתחתית גזים רעילים, 
כתוצאה מהרעידת אדמה הגזים 
הרעילים משתחררים מהאגם 
החוצה והוא הופך להיות 
קטלני- מסוכן, לא רק 
שמתרחץ  למי 
אלא  באגם 
ל  כ ל ם  ג
ם  בי שו י הי
ם  י כ ו מ ס ה

לאגם.

נורא  הכי  הדבר 
אולי במצב כזה הוא 
לצפות  אפשר  שאי 
מראש,  אותו 

וגם כשההתפרצות מתרחשת 
הגזים לא נראים לעין, הסיבה 
הזאת הופכת את המצב למסוכן 

הרבה יותר.

אני רואה שהתחלתם להיבהל, 
ישנם  כי  שתירגעו  כדאי  אז 
שלושה  אגמים בעולם הצפויים 

להתפרצות:

א. אגם ניוס בקמרון שבאפריקה 
שכבר ספג התפרצות קטלנית.

ב. אגם מונון בקמרון שבאפריקה

ג. אגם קיוו הממוקם במרכז 
גבוה  בסיכון  אגם  אפריקה, 
ומסביבו  אגמית,  להתפרצות 
קיימים יישובים בעלי כ- 2 מליון 

תושבים!

אז נשמנו לרווחה, אנחנו פה 
בארץ ישראל, הארץ המיוחדת 
שלנו, "ארץ אשר תמיד עיני ה' 
אלוקיך בה מראשית השנה ועד 

אחרית שנה". נתראה...

אגם קיוו הממוקם באפריקה, זהו 
אגם בסיכון גבוה להתפרצות מימית

התמונה הזאת לא אמיתית, כי 
התפרצות מימית לא נראית לעין, 

קוראים לזה הדמיה.

אגם ניוס לאחר התפרצות מיימית, 
נראה רגוע וללא סימני אזהרה אגם ניוס בקמרון שבאפריקה כיום

זוכה פרשת בשלח: טליה שרעבי, בני ברק.זוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

תשובה: הדמית משכן שילה באיור מרהיב.
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חזרה לשיגרה, פרק ו' 

בשבוע שעבר שוחחנו על הקשיים של משפחת לוי, 
שתוך כדי ההתעוררות וההתלבשות בבוקר, הם הופכים 
את כל החדר: השמיכות והכריות על הרצפה, הפיז'מות 
מפוזרות מתחת למיטה, המשחקים על שולחן הכתיבה, 
והבגדים הפוכים בארון.  גב' לוי החליטה שמצב זה אינו 
יכול להמשך עוד. היא אמנם ביקשה מהילדים כמה 
פעמים לסדר את חדרם וזה אכן לפעמים התבצע, 
אך ביום שלא ביקשה הם כאילו "שכחו" ולא סידרו. 
לאחר זמן, כשעדיין לא היה שיפור במצב, החליטו 
ההורים על חוק חדש: "סידור המיטה בבוקר". גב' לוי 

התקשרה להיוועץ מה עליה לעשות בכדי להצליח 
ביישום החוק.

הערכת מצב

ניתחנו ביחד את המצב, חשבנו 
מה הצורך שלנו בקיום החוק, 
חקרנו מה הקשיים של הילדים 
את  בדקנו  החוק,  ביישום 
רמת הכלל, ואת רמת הפרט: 

הבדיקה של גב' לוי, העלתה את 
לוי  הממצאים הבאים: במשפחת 

ארבעה ילדים, שלושה מהם חרוצים ואחד 
קצת עצל.  גב' לוי מודעת לכך, כי שלושת 

ילדיה החרוצים יבצעו את החוק ע"י שיחות 
חינוכיות, עידוד סביר, תזכורת יומית ומבצע שבועי 
נושא פרסים. להערכתה, ילדיה החרוצים יתרגלו תוך 
שלושה שבועות של תזכורות יומיות ומבצעים להרגל 
עצמאי של סידור החדר. אולם ילדה "העצל" יתקשה 
מאוד במשימה על אף השיחות, העידוד והמבצע ואפילו 
אם יסדר לאחר תזכורות נוספות זה יהיה רק כדי לצאת 
ידי חובה, ומהם מאוד הרגל זה יעלם. בצורה זו הפסדנו 
את האפקט החינוכי וחבל, אם כן מה עושים איתו?!.

חוזה כללי וחוזה אישי

ראשית יש לעבוד עם כל הילדים בכלליות בצורה 
שווה, ותוך כדי העבודה הכללית, נעבוד עם הילד העצל 
על ידי "חוזה אישי". כדי לעבוד עם הילדים בכלליות, 
עלינו להיות בטוחים שיש להם מודעות עצמית לכל 
העניין הזה של חוקים בבית בכלל, ולחוק הנוכחי בפרט.

תועלת משרד ההסברה 

אני רוצה ברשותכם, להרחיב קצת על חשיבות 
ההסברה. בעוד שישנם הורים אשר מסבירים את 
החוקים ואת ההיגיון העומד מאחוריהם לילדם, יש 
שאינם עושים זאת כלל והוראותיהם נוחתות על ראשי 
הילדים ללא הסבר ובאופן אלים ורודני. אמנם, לא לכל 
פעולה והחלטה של הורה יש להצמיד הסבר, אולם 
אם ישנה מערכת הסברה הגיונית של ההורה כלפי 
הילד, הרי שהילד גדל בסביבת התפתחות תקינה 
שתרגיל אותו לחשוב, להעריך מצבים, ולשפוט מקרים 
בהגיונו, ולא בשליפות מהמותן תוך שימוש בלתי 
מבוקר באמוציות ורגשות עונתיות. עלינו לדעת כי 
ילד שרגיל לקבל הסבר הגיוני לדרישות ממנו ולמערכת 
החוקים של הבית, יפנים ויבין בגיל בוגר ובשלבים 
מתקדמים יותר של החיים, את חוקי היסוד של 
ההתנהגות החברתית ושל נהלי החיים 
מתוך ראיה עצמית בוגרת ומתוך 
הבנה שכך צריך לנהוג. ילד זה, 
יבין היטב כי יש היגיון מאחורי 
החלטות ויש שיקולים שונים 
ומגוונים המנחים את ההורים 
בכלל,  המבוגרים  ואת  בפרט 
בכל החלטה ובכל מעשה. "משרד 
הסברה" טוב, גם ירגיל את הילד לחשוב 
ולהבין, ולפעמים גם להגיב ולהסביר מדוע 
החלטה מסוימת קשה בשבילו וכך תתנהל 

תקשורת טובה ובריאה בינו ובין הוריו.

מתקשים להסביר

כיצד עושים זאת בצורה טובה? עם מה מתחילים?! 
כמובן קודם כל ע"י תפילה. פונים לה' יתברך בשפה 
שלנו ומספרים לו )בדיוק כפי שתספרי לחברתך 
בטלפון או לחברך בעבודה ובכולל( על החוק החדש 
שאנחנו רוצים להתחיל בבית. מתייעצים עם ה' על 
הכול ומבקשים ממנו עזרה לכל הבעיות שעלולות 
ח"ו לצוץ )הדרכה לשיחה עם ה' אפשר לקרא בספר 
הנפלא "בשדה יער" או לשמוע בדיסקים של מו"ר הרב 
שלום ארוש שליט"א(. לאחר השיחה עם ה' יתברך, 
נעבור לכלל הראשון בקביעת חוקים בבית שאומר 
לנו "הסברה". יש להסביר לילדים את מערכת החוקים 

בכלל ואת ה"חוק" החדש. 

כאן לדעתי, נמצאת רוב הבעיה, מדוע הורים לא 

מצליחים בחינוך הילדים ליישום חוקי הבית ואפילו 
כאשר הם הורים עקביים, כי הם מתקשים להסביר 

את החוקים או את חשיבותם.

ההתנהגות שלך, מציקה לי.

עלינו לדעת שחוסר תקשורת, או תקשורת לקויה 
הם בין הגורמים העיקריים לבעיות חינוכיות ובמיוחד 
לבעיות בשלום בית )שהוא המפתח לחינוך ילדים(.
לאנשים רבים ישנה בעיה שהם מתקשים לשוחח, 
השיחה כאילו לא קיימת בשבילם וזה ניכר מאוד 
בקשיים עם בן הזוג ועם חינוך הילדים. אחד מלימודי 
החינוך הראשונים שעלינו ללמד, הוא "לדבר". ילדים 
רבים פשוט אילמים. וזה לא שהם לא מדברים, הם 
אפילו פטפטניים, הם פשוט לא רגילים לשוחח על 
מה שמציק להם, והקושי בתקשורת הוא בתקשורת 
רגשית. ואני אתן דוגמא: באמצע השיעור דוד מכה 
את משה חברו שיושב לידו בשולחן. "מה קרה דוד, 
מדוע הכאת את חברך?!" שואל המורה... "המורה, הוא 
כל הזמן מציק לי!" "דוד, דיברת איתו? ביקשת ממנו 
להפסיק? סיפרת לו שמה שהוא עושה מציק לך?!" 
השאלות נותרו באוויר. דוד מצפה שיבינו אותו, אבל 

הוא מתקשה לדבר. 

אם נבדוק את עצמנו

נזכר מה הילד שלנו עושה כאשר חבר או אח מציק 
לו, האם הוא אומר לו: "משה ההתנהגות שלך מציקה 
לי. אני מבקש ממך להפסיק!" או שהוא נפגע ממנו 
או מכה אותו בחזרה?! הבעיה של הילד שהוא למד 
מאיתנו לפעול במקום לבקש ולהסביר. אם נבדוק את 
עצמנו, נגלה, שגם אנו לפעמים מעדיפים להתעלם 
מהתנהגות לא רצויה שלו או לפעול, דהיינו לכעוס 
ולהעניש, במקום לשוחח ולהסביר. לכן, הסברה נכונה 
ותקשורת רגשית טובה, הם בע"ה אבני דרך משמעותיים 

בחינוך הילדים.

בדיחות הדעת

בתום הארוחה קיבל הסועד חשבון מהמלצר: 
סלטים 10 ₪, סטייק+ תוספות 30 ₪, מצליח- 20 
₪,  קולה 7  ₪, סה"כ- 67 ₪, "מה זה 'מצליח'?" 
שאל הסועד. "הפעם זה לא הצליח", ענה 

המלצר ומחק שורה זו.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 
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